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NAGYBÖJT 5. VASÁRNAPJA                    B év       1 – 4 oldal 
 
Olv.: Jer 31,31-34 – Zsid 5,7-9 – Jn 12,20-33 
Jézus és a pogányok 
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL  
 
Szentmise bevezetése 
 
Kedves Testvérek! 
Urunk Jézus Krisztus keresztje a mi üdvösségünk, ahogy hallottuk. Ma szenvedés vasárnapja 
van. Kérjük Isten erejét, hogy Krisztus nyomába léphessünk, aki szenvedésével, halálával 
váltott meg bennünket és föltámadásával hív egy új életre. Igen nagy szükségünk van Isten 
segítségére. Ma Gyümölcsoltó Boldogasszony ünnepe éppen vasárnapra esik. Holnap 
ünnepeljük. Az angyal látogatására emlékezünk, Gábriel látogatására, akinek a neve azt 
jelenti: Az Isten ereje. Isten erejét hozza Máriának és az Isten ereje jelenik meg a Fiúban, 
Jézusban, aki Mária gyermeke, akinek a neve: Velünk az Isten! Ez azt jelenti, hogy az Isten 
ereje velünk van. Tőlünk függ, hogy élünk-e ezzel a lehetőséggel. Hiába van az ember 
szobájában villany, ha nem kapcsolja föl, akkor sötétben marad. Tudatosítsuk magunkban, 
hogy Jézus Krisztusban az Isten ereje van jelen ebben a világban, mert ezzel az erővel kell 
harcolnunk a gonosszal. Isten ereje nélkül a gonosz legyőzhetetlen. 
 

Ezen a mai napon Jézus szenvedésére gondolunk, 
arra a hatalmas erőre, amely megnyilatkozott az ő áldozatában. 

Ez a legnagyobb Erő, ez abban mutatkozik meg, aki állja, aki bírja. 
 
Nézzünk önmagunkba. Kérjük Isten segítségét, hogy megharcoljuk a magunk harcát 
önmagunkkal, akkor magunk is jobbak lehetünk és a világ is megváltozhat körülöttünk. 
 
Könyörögjünk 
Urunk, Istenünk segíts minket, hogy életünkben az a páratlanul nagy szeretet vezessen, 
amellyel Krisztus szerette a világot és halálra adta értünk önmagát, aki veled él és uralkodik a 
Szentlélekkel egységben Isten mindörökkön örökké.                                       +  A M E N  + 
 
Szentbeszéd 
 
Kedves Testvérek! Két hét múlva húsvét lesz. Ma azért olvassuk föl ezt az evangéliumot, 
mert Jézus hív bennünket, hogy az ő elgondolása szerint éljünk. Emlékezzenek vissza a 
Testvérek, hogy milyen gondolattal kezdtük el ezt az idei nagyböjtöt. Ma mintegy 
beteljesíthetjük az elhatározásainkat. Mindez azt szolgálja, hogy az ember eljusson egy 
döntéshez, hogy igent mondjon Jézusnak. Jézusnak, aki hív bennünket az ő követésére, aki azt 
szeretné, hogy úgy gondolkodjunk az életről, ahogy ő gondolkodott és úgy rendezzük be az 
életünket, ahogy ezt az ő példáján láthatjuk. Húsvét a megváltás ünnepe, a világ 
megváltásának az ünnepe! Az ember a Megváltó gondolatához kell, hogy igazítsa, formálja és 
alakítsa az életét, a vele kapcsolatban levő emberek életét és a világ sorsát. 
 
Gonoszság jár körül a világban! 
Oly sokat szenvedünk. Annyi gondunk, bajunk van külön-külön mindegyikünknek egymással, 
az emberiséggel, a világgal. Olyan szép ez a világ. Olyan nagy ajándék az emberi élet és 
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egyszeri ajándék. Az ember föl se fogja, hogy miért nem értjük jobban? Fájdalmas, de a 
krisztusi üzenet teljes kilúgozásával, elferdítésével találkozunk. Az embereket arra akarják 
rávenni, hogy hazudtolják meg Krisztust, gúnyolják ki és tartsák nevetségesnek az ő 
programját. Az elmúlt hetekben ilyenekről olvashattunk, hogy amik itt Magyarországon 
történnek a rendteremtés jegyébe, abban főleg a Vatikánnak, a Katolikus Egyháznak, Krisztus 
Egyházának terjeszkedő, hatalmi politikájáról van szó. Gonoszság jár körül a világban. Nem 
arról van szó, hogy az Egyházban nincsenek gondok, bajok. Mi vagyunk az Egyház. Éppen 
elég gondunk, bajunk van. A kereszténységünk is éppen elég sok bajjal küszködik miattunk, 
mert nem tudjuk az életünket Krisztushoz igazítani, mert hatalmasabb az önzésünk. Az önző 
ember nem akar alkalmazkodni. Az önző ember nem akar áldozatot hozni. E nélkül nem lehet 
megváltásról beszélni. 
  
Uram, teremts bennem tiszta szívet! 
A mai vasárnap - két héttel húsvét előtt - ebből a szempontból nagyon fontos. Forduljunk 
Krisztus felé, aki meghív és gondolkodjunk el azon, hogy tudunk-e neki válaszolni. Krisztus 
ajánlata az emberiség problémáinak, gondjainak megoldására az egyetlen. Nem azért 
mondjuk ezt, mert az összes többi vallás hamis. Szó sincs róla. A többi vallásban is 
ugyanezek az értékek jelennek meg. Egyetlen értékhez igazodhat minden ember, vagy ehhez 
igazodik, vagy elveszíti emberi arcát. Az önzés torzítja el arcunkat. Már az ószövetségi 
próféta könyörög: „Uram, teremts bennem tiszta szívet!” A zsidó felfogás szerint az ember 
középpontja a hasa. Van ennek megfelelő magyarázata, ez filozofikus és egyéb szempontok 
szerinti. Sok baj van a hasunkkal. Sok mindent eladunk a hasunkra hivatkozva. Már az 
ószövetségi próféta arról beszél, hogy tiszta szívet teremts bennem. Azt mondja, hogy a 
szívükbe írom törvényemet, mert minden jó, és minden rossz az ember szívéből származik. A 
hasnak ehhez semmi köze. A szívükbe írom törvényemet, - mondja már a próféta. 
  
A jó csak Isten erejével érvényesülhet az életünkben! 
Jézus ezt a gondolatot teljesíti be, mert az ember szívét kell átalakítani. Önzetlen szívűnek 
kell lenni, hogy az ember szívéből a jó származzon. Ne tudjon uralomra jutni bennünk a rossz. 
Ott van, néha meg is mutatja rút arcát, meg is szégyenülünk, mert igen nagy ereje van a 
rossznak, le tud győzni bennünket. Ha a jó uralkodik el a szívünkben, akkor visszaszorul a 
rossz. Pál apostol ajánlja: „Győzd le a rosszat jóval.” Önmagában a rosszat nem tudjuk 
legyőzni, nagyobb erő és nagyobb hatalom, mint a jó.  
 

A jó csak akkor érvényesülhet az életünkben, 
ha az Isten erejét kérjük, 

akkor a jó egyre inkább elhatalmasodik a szívünkben. 
 
Ez egyre jobban meghatározza a gondolatainkat, cselekedeteinket és a rossz visszaszorul. 
Nem szűnik meg. Jézus legyőzte a sátánt, de ez nem azt jelenti, hogy meg is ölte, csak 
megmutatta azt, hogy van nagyobb erő is, mint a gonosz ereje.  
 
A szeretet drámai! 
Amikor Jézus az útjára hív bennünket, akkor erről van szó, mert Jézus élete az Isten végtelen 
nagy szeretetének a drámája! A szeretet drámai! A mai vasárnap erről szól, hogy  
 

Jézus szenvedésével és halálával jut el 
a szeretet felülmúlhatatlan csúcspontjára. 
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Ennél nagyobb tette nincs az embernek. „Nagyobb szeretete senkinek nincs annál, mint aki 
életét adja barátaiért!” – mondja Jézus. Ennél nagyobbat nem tehet az ember.  

Minden önzetlen cselekedetünkben arról van szó,  
hogy az életünket adjuk a másik emberért!  
Csak ezzel a nagylelkűségünkkel tudunk hatni a másik emberre! 

 
„Ha a búzaszem el nem hal, akkor egyedül marad, de ha elhal, akkor sok termést hoz!” 
Embereket mentünk. Nincs nagyobb tette az embernek a szeretet tetténél. Erre nem elég 
hivatkozni. Ehhez le kell győzni magunkat! 
  

Ehhez kell az Isten segítsége, hogy tudjunk alkalmazkodni egymáshoz. 
  
Tudjunk figyelni egymásra, legyünk nagylelkűek, 
 megbocsájtók, türelmesek, megértők, áldozatra készek.  
Ez az egyetlen útja a megoldásnak. Nincs más!  
Aki ezt az utat nem fogadja el, az meghalt, az magának él. 

  
A kereszt a zsidóknak botrány, a görögöknek ostobaság 
Ez Jézus ajánlata! Ez a keresztény ajánlat! Ezt nem értették a zsidók és ezt nem értették a 
görögök. Amikor Jézus arról beszél, hogy fölmegyünk Jeruzsálembe és az Emberfia ott 
szenved és meghal, akkor odajön Péter és azt mondja, hogy Uram ez lehetetlen, ilyen nincs. 
Péter a zsidó gondolkodást képviseli. A zsidó gondolkodás szerint a Messiás hatalmas, 
győzedelmes. Mi az, hogy szenved és meghal? Meg lehet ölni? Mit mond neki Jézus? 
„Távozz Tőlem sátán, mert emberi módon gondolkodsz és nem úgy, ahogy az Isten!”  
 
Mit akarhattak ezek a görögök? Azt hallottuk, hogy néhány görög keresi Jézust. Mit 
akarhattak beszélni Jézussal? A görög gondolkodás szerint talán próbálták volna Jézust 
eltéríteni. A zsidóknak botrány, a görögöknek meg ostobaság. Ezek a galileai Betszaidából 
származtak, arról a vidékről, ahol vegyes lakóság volt és ahol sok görög élt. Talán gondolták, 
Jézus mi segítünk neked, mi elintézzük, hogy disszidálhass. Hagyd itt Galileát, gyere 
Görögországba. Ott élheted a filozófusok, a bölcsek csodálatos életét. Már 12 éves korában a 
lábához ültek a főpapok, meg az írástudók. Hatalmas Tanító. Eljössz Görögországba és te 
leszel a Főtanító, mindenki a lábad elé ül és issza a szavaidat. Micsoda gyönyörű életed lesz. 
A bölcseknek, a nagy gondolkodóknak az élete. Ilyen jó ötlettel, jó akaratúan akartak segíteni 
Jézusnak. Az üzenet: Tudjátok meg, hogy az Emberfia szenvedni fog és meghal. 
 
Ennek a mai vasárnapnak ez a központi üzenete: Vagy megértjük Jézus gondolatát, vagy 
életellenesen gondolkodunk és élünk. Nagyon komoly kérdés ez! A XXI. századnak egyik 
nagyon fontos kérdése! Itt Európában nem lehet tudni, milyen értékekhez akarnak igazítani 
minket, biztosan nem ezekhez a jézusi értékekhez. Hogy akarnának ezekhez az értékekhez 
igazítani bennünket, amikor a szegény országok gyarmatosításáról, a szegény országok 
kifosztásáról van szó.  
 
Jézus szeretetének felfoghatatlan titka határozza meg az életünket! 
Vagy megtaláljuk az életre vezető utat, vagy nincs értelme semminek. Jajonghatunk, hogy mi 
lesz a gyerekeinkkel, mi lesz az unokáinkkal. Jajongani nem kell. Nincs értelme.  
 

Cselekedni kell és a szeretet jegyében kell élni, 
mert a szeretet felülmúlhatatlan megnyilatkozása az embernek! 
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Ennél nagyobb megnyilatkozása nincs az embernek. 
Ez az egyetlen, ami igazgatni tudja sorsunkat. 

Jézus azért lett Emberré,  
hogy a mi emberi méltóságunkat igazolja,  
emberi természetünket gazdagítsa! 
Jézus azért szenved értünk, azért hal meg értünk,  
mert föl akarja emelni az embert!  
Érdemesnek tart bennünket arra, hogy értünk meghaljon!  
Felfoghatatlan nagy titok!  

 
Mindenki döntse el, hogy kiért akar meghalni. Most itt tessék eldönteni. Ez a felemeltetésünk. 
Az emberi gondolkodás, a millió beidegződés, millió szabály, előírás, törvény, hagyomány, 
kultúra - amikre hivatkozunk - el akar téríteni bennünket, mert ez megpróbálja az embert, 
mert a búzaszemnek meg kell halni, hogy élet támadjon.  
 

Az embernek meg kell halni a másikért, hogy viruljon az élet! 
Így van értelme! 

 
Jézust ettől akarják eltéríteni, Péter is, talán a görögök is. De mindenki értetlenkedik. Akkor 
Jézus azt mondja: „Én ezért jöttem, ez az Én órám! Most jött el az Én órám! Mindennek ez ad 
értelmet, amit tanítottam, amit mondtam, most kell igazolnom. Bár borzasztó nehéz. Atyám, 
ha lehetséges, akkor múljék el ez az óra, de azért ne az legyen, amit Én akarok, hanem amit 
Te!” Akkor megerősítést kap az Istentől. 
Most taszították ki a világ fejedelmét, a sátánt, a megosztót, ez ellen az életkultúra ellen, a 
jézusi élet ellen a megosztást, a sátánit. Jézus azt mondja: „Most vetik ki a világ fejedelmét!” 
  

Nem arról van szó, hogy megölte Jézus a sátánt,  
de bemutatta, hogy van egy lehetőségünk,  
ami nagyobb, mint a megosztás,  
ami nagyobb, mint a széthúzás,  
ami nagyobb, mint az emberi önzés.  
A szeretet!  

 
Amikor felemelnek, akkor mindenkit Magamhoz vonzok! – mondja Jézus. Ez a felemeltetés a 
bibliai gondolkodás szerint azt jelenti, hogy az Isten jobbjára kerül, az Isten is megdicsőíti! 
Átöleli az emberiséget, megmutatja szeretetét az emberiségnek, és aki engedi, azt fölemeli és 
az Őt az Atya megdicsőíti!   
 

Ez az egész keresztény küldetés lényege! 
Jézus azért lett Emberré, hogy az emberi méltóságunkat helyre tegye! 

Azért lett Emberré, hogy megmutassa nekünk a megoldást 
és arra akar bennünket rávenni, 

hogy a szeretet felülmúlhatatlan titka  
határozza meg a gondolkodásunkat és az életünket! 

 
+  A M E N  + 

 
 


